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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Orbán Viktor Donald Trumppal tárgyalt a béke lehetőségeiről 
2024. július 12. – MTI, Kormany.hu, Hirado.hu, MagyarHírlap, HVG.hu, Telex.hu, Index.hu, 

Mandiner, Demokrata 

Orbán Viktor miniszterelnök csütörtök este - békemissziója következő állomásaként - 

tárgyalást folytatott Donald Trumppal, az Egyesült Államok korábbi elnökével - tájékoztatta az 

MTI-t Havasi Bertalan, a miniszterelnök sajtófőnöke. A floridai Mar-a-Lago-ban lezajlott 

megbeszélésen a béke lehetőségeiről volt szó - áll a közleményben. 

 

Szijjártó Péter: párbeszéddel sokkal nagyobb esély van a béketeremtésre, mint 

fegyverszállításokkal és szankciókkal 
2024. július 14. – MTI, Hirado.hu, Borsonline, ORIGO, Felvidek.ma, MagyarNemzet, 

Mandiner, Demokrata 

Tárgyalással, a diplomáciai csatornák újranyitásával, párbeszéddel sokkal nagyobb esély van a 

béketeremtésre, mint az eddigi fegyverszállításokra, szankciókra, a diplomácia megtagadására 

alapuló stratégia esetében - hangsúlyozta a külgazdasági és külügyminiszter a Kossuth rádió 

Vasárnapi újság című műsorának adott telefoninterjújában. Szijjártó Péter szerint ma már azt 

mindenki beláthatja, hogy az elmúlt két és fél év európai, amerikai stratégiája nem működött, 

bár a nyugati politikusok erről nyíltan nem beszélhetnek, mert akkor a saját politikai 

stratégiájuk kudarcát ismernék be. Úgy vélte, álláspontjuk képtelen volt a béke irányába terelni 

a háborút, a szankciók "előbb lábfejen, majd térden, végül tüdőn lőtték az európai gazdaságot", 

az európai-amerikai fegyverszállítmányok pedig nem változtatták meg a harctéri helyzetet, és 

nem vittek közelebb a háború lezárásához A külügyminiszter kiemelte: a csatatéren nincsen 

megoldás, azt máshol kell keresni, méghozzá a tárgyalóasztalnál, a diplomáciai csatornák 

megnyitásával. Rendkívül fontosnak nevezte, hogy vissza kell adni a békéről szóló 

párbeszédnek a legitimitást, ugyanis azt egyes európai szereplők vitatják. 

 

Czomba Sándor: a szülőföldön való megmaradás záloga nem más, mint a magyar 

nyelvű oktatás 
2024. július 12. – MTI, Hirado.hu, MagyarHírlap, Magyarszo, Vajma.info, Felvidek.ma 

A szülőföldön való megmaradás záloga nem más, mint a magyar nyelvű oktatás, ezért a magyar 

kormány támogatta, és a jövőben is támogatni fogja a kárpátaljai magyar közösségeket - 

jelentette ki Czomba Sándor, a Nemzetgazdasági Minisztérium foglalkoztatáspolitikáért felelős 

államtitkára pénteken, Beregszászon, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola 

Felsőfokú Szakképzési Intézetének diplomaátadó ünnepségén. A beregszászi római katolikus 

templomban tartott ünnepségen Czomba Sándor kiemelte: az ott dolgozó oktatók áldozatos 

munkájának köszönhetően a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola, valamint annak 
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Felsőfokú Szakképzési Intézete már nemcsak Kárpátalján, hanem Magyarországon is elismert 

intézmény. Az államtitkár kifejtette: korszerű, versenyképes tudást adó szakképzési rendszer 

nélkül egyetlen ország fejlődése sem képzelhető el. Ezért örömmel látja, ahogy Beregszászon 

"a korábbi gondolatokból tettek, a tettekből pedig sokak előrejutását segítő gyakorlat lett". A 

magyar kormány nemzetépítő politikájával kapcsolatban Czomba Sándor aláhúzta, hogy az 

elmúlt évek munkájának köszönhetően mára "a szétszakítottság évtizedei és hibás, felelőtlen 

politikai évei után" ismét kialakultak a természetes kapcsolatok az anyaországban és a 

külhonban élők között. 

 

Peter Pellegrini jövő héten Budapestre látogat 
2024. július 12. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Körkép.sk 

A szlovák köztársasági elnök jövőcsütörtökön, július 18-án hivatalos látogatásra utazik 

Magyarországra. Programjának része a Sulyok Tamás magyar államfővel való találkozás. Erről 

az elnöki iroda tájékoztatta a szlovák hírügynökséget. Peter Pellegrini magyarországi 

látogatása során megbeszélést folytat Kövér László magyar házelnökkel is. Részt vesz Rudolf 

Vrba és Alfréd Wetzler budapesti emléktáblájának megkoszorúzásán is. 

               
Közzétették az érettségi végleges eredményét: az óvások 95 százaléka nyomán 

új osztályzat született  
2024. július 12. – Krónika, maszol.ro, erdon.ro 

Közzétették pénteken az érettségi vizsga végleges eredményeit a bacalaureat.edu.ro oldalon – 

közölte a román oktatási minisztérium. A dolgozatok óvások utáni újrajavítását követően 1,8 

százalékkal 78,2 százalékra nőtt a sikeresen érettségizők aránya. A 2024. júliusi érettségin részt 

vevő vizsgázók az oktatási minisztérium adatai szerint mintegy 51 ezer fellebbezést nyújtottak 

be. A megóvott jegyek száma amúgy mintegy 3000-rel alacsonyabb volt, mint tavaly, amikor 

több mint 54 600 fellebbezést nyújtottak be, de hasonló a 2022-es szinthez. (A fellebbezések 

tavalyhoz képest alacsonyabb számát a szakemberek azzal magyarázzák, hogy mind a diákok, 

mind a tanárok úgy vélekedtek, az idei témák nem voltak nehezek.) Az 51 373 óvásból 48 896-

at fogadtak el, és módosították az illető dolgozat osztályzatát. A százalékos arányokat tekintve 

95,1 százalékos a módosítási arány.  

 

Nem rosszabbak a kolozsvári magyar érettségizők román jegyei a tavalyi 

eredményekhez képest  
2024. július 12. – Krónika 

A digitális javítás körüli hercehurca, a dolgozatok megjelölésének elmaradása ellenére 

átlagosan mintegy két-három tizeddel nőttek a kolozsvári magyar diákok jegyei román nyelv 

és irodalomból a tavalyiakhoz képest – nyilatkozták a Krónikának kincses városi magyar 

tanintézetek vezetői. Akad olyan iskolaigazgató, aki szerint alaptalannak bizonyultak a 

félelmek, mivel szerinte nem kerültek hátrányba az érettségizők az előző évekhez képest. A 
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diákok tudását felmérő, a tanév során többször is megtartott belső szimulációk eredménye 

teljesen összhangban van a román érettségi jegyekkel – számolt be a Krónika megkeresésére 

pénteken Popa Márta azt követően, hogy a dolgozatok óvások utáni újrajavítását követően 

közzétették a végleges érettségi eredményeket. Vörös Alpár, a kolozsvári Apáczai Csere János 

Elméleti Líceum igazgatója kifejtette, alapvetően nem látja igazolva az online javítással 

kapcsolatos félelmeket, szerinte ugyanis gyakorlatilag a magyar iskolákban is nagyjából 

hasonló mértékben, vagy még jobban nőttek a román jegyek, mint a román tanintézetekben.  

 

Elballagtak az MCC Középiskolás Programjának végzősei 
2024. július 12. – maszol.ro 

Több mint 300 diák fejezte be idén a Mathias Corvinus Collegium (MCC) Középiskolás 

Programját. A végzősök június 11-én közös évzáró ünnepségen búcsúzhattak a tanévtől és a 

Programtól a szervezet kolozsvári képzési központjában. A fiatalok továbbra is az MCC-s 

közösség részei maradhatnak, hiszen a kincses városban továbbtanuló diákok az Egyetemi 

Programban folytathatják tanulmányaikat. A 2023/2024-es tanévben a Középiskolás Program 

több mint 1400 tagot számlált, a fiatalok számos szakterületen fejleszthették magukat az MCC 

ingyenes képzésein. A 9–12. osztályos diákok az ország bármely pontjáról becsatlakozhatnak a 

Programba, kedvükre válogathatnak a különböző online kurzusok közül, emellett ingyenes 

angol és román nyelvórákon bővíthetik tudásukat.  

 

Egyelőre a bemelegítő beszélgetésig jutott Nagy Zoltán és Csergő Tibor  
2024. július 12. – szekelyhon.ro 

A gyergyószentmiklósi városházán ugyan még nem járt az egy hónappal ezelőtti győzelme óta, 

Nagy Zoltán frissen megválasztott polgármester azonban közel kétórás „bemelegítő” 

beszélgetésen van túl Csergő Tiborral, a hamarosan leköszönő polgármesterrel. „A városházán 

még nem voltam, de Csergő Tiborral egy közel kétórás beszélgetést folytattunk. Ezt inkább 

előzetes beszélgetésnek mondanám, ami bemelegítésnek alkalmas, mielőtt a dolgok részleteibe 

belemennénk. Érintettük a főbb problémás kérdéseket, például a VSK és a fűtőmű helyzetét, a 

beruházásoknál az ivóvíz- és csatornahálózat fejlesztéssel kapcsolatos dolgokat, akárcsak a 

Tűzoltó utca ügyét. Ezek mind olyan ügyek, amelyek nem újak, amikről az egyszerű városlakók 

is értesültek valamilyen szinten. Nem szembesültem olyan új információkkal, amelyek 

megleptek volna” – nyilatkozta megkeresésünkre Nagy. 

 

Márton Áron pappá szentelésének századik évfordulójára emlékeznek 

szülőfalujában  
2024. július 12. – szekelyhon.ro 

Márton Áron pappá szentelését követően első szentmiséjét szülőfalujában, 

Csíkszentdomokoson mutatta be 1924. július 13-án. Ennek az eseménynek a 100. évfordulójára 

ünnepélyes szentmisével emlékezik a szülőfalu július 14-én, vasárnap. A megemlékezésen 

kiemelt figyelmet fordítanak azokra, akiket egykor a püspök bérmált. A szervezők arra kérnek 

mindenkit, amennyiben van korabeli fényképük a bérmálásról, esetleg más eseményről, 
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amelyen Áron püspök is látható, hozzák magukkal, a helyszínen másolatot készítenek és rögtön 

vissza is adják az eredetit. Az esemény tervezett programja: vasárnap 11 órától szentmise, 

főcelebráns Kovács Gergely érsek, szentbeszédet mond Ft. Szecsete Zoltán plébános. 12.20-tól 

fogadás a Márton Áron Zarándokközpontban azok részére, akiket Márton Áron püspök 

bérmált. 

 

Magyar szakember irányítja ideiglenesen a Szilágy megyei tanfelügyelőséget  
2024. július 12. – MTI, Krónika, erdon.ro 

Faluvégi Ervin Zoltán eddigi főtanfelügyelő-helyettes személyében ideiglenes jelleggel magyar 

vezető áll Szilágy megye tanfelügyelőségének élén – számolt be pénteken a tanfelügyelőség 

tájékoztatása alapján a Monitorul de Sălaj megyei lap. Mint írták, Faluvégi Ervin Zoltánt 

csütörtökön nevezte ki főtanfelügyelőnek az oktatási minisztérium, megbízatása augusztus 31-

ig tart. Az 56 éves fizikatanár eddig főtanfelügyelő-helyettesként dolgozott, előtte a zilahi 

Silvania Főgimnázium aligazgatói tisztségét is betöltötte – idézte a lap cikkét az MTI. 

Kinevezésének előzménye, hogy Ligia Deca román oktatási miniszter csütörtökön leváltotta 

tisztségéből Vasile Bulgărean főtanfelügyelőt, mert egyetemistaként együttműködött a 

kommunista titkosszolgálattal, a Securitatéval.  

 

Elő a cifra népviselettel! Kalotaszegi muzsikától és rockzenétől is hangos lesz a 

magyar napokon Bánffyhunyad  
2024. július 12. – Krónika 

Kicsiket és nagyokat egyaránt megszólít, illetve szó szerint megmozgat a hétvégén 

Bánffyhunyadon szervezendő Kalotaszegi Magyar Napok. A hagyományokhoz híven a 

vasárnap a népviseletről, muzsikaszóról és néptáncról szól. A Kalotaszegi Magyar Napok 

fénypontjának tekinthető, a tájegység számos településének tradicionális ruházatát bemutató 

felvonulás és népviseleti mustra 14 órakor kezdődik, az alábbi űrlap kitöltésével lehet 

regisztrálni: https://forms.gle/dN4srXmrG7yWmTxR6. A szervezők ugyanakkor keresik a 

Kalotaszegi Madonnát, azaz a legszebb pártás lányt, és a legszebb népviseletes családot/párt. 

A rendezvény Facebook-oldalán lájkverseny alapján dől el, kik jutnak be a döntőbe, ahol 

szakmai zsűri dönt a díjazottakról. Az eredményeket vasárnap délután hirdetik ki a Barcsay-

kertben.  

 

Egyfeszt: nem csak zenéről szól a gyergyói fesztivál  
2024. július 12. – szekelyhon.ro 

Három hét múlva már javában zajlik Erdély legnagyobb összművészeti fesztiválja, az Egyfeszt, 

ahol több mint harminc zenei esemény lesz, de ez csak a leghangosabb része az első augusztusi 

hétvégének, és korántsem csak ennyiről szól a fesztivál. „Lehet, hogy valaki csak a koncertekre 

készül, de ha már megérkezik Gyergyószentmiklósra, miért ne nézne meg egy értékes 

képzőművészeti előadást, miért ne venne részt egy kortárs szerző könyvbemutatóján, és miért 

ne ropná hajnalig a táncházban” – vetik fel a szervezők. Amint Albu István művészeti igazgató 

rámutatott, a koncertek, a bulik sok olyan embert is megmozgatnak, akik másfajta kulturális 
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értékek iránt is érdeklődnek. Augusztus 1. és 4. között bőven adódik ilyen élmény is, és a 

gyerekekkel érkező családok is találnak közös programokat reggeltől estig a különféle 

udvarokban.  

 

Legionáriust avatott szentté a román ortodox egyház a holokausztkutató intézet 

szerint  
2024. július 13. – MTI, Krónika 

A bukaresti Elie Wiesel Nemzeti Holokausztkutató Intézet figyelmeztetése ellenére a román 

ortodox egyház (BOR) zsinata jóváhagyta a Mihály Arkangyal Légiója nevű egykori román 

fasiszta mozgalom egyik képviselője, a Dnyeszter-melléken később misszionáriusként szolgáló 

Ilie Lăcătușu ortodox pap szentté avatását. A román ortodox patriarchátus 2025-ös 

centenáriumi évére készülve a BOR az egyház 16 papjának szentté avatásáról, és az egyházi 

naptárba iktatásáról döntött csütörtökön és pénteken tartott zsinati ülésszakán. Az MTI által 

ismertetett zsinati közlemény szerint az 1934-ben pappá szentelt, kezdetben Olténiában 

szolgáló, majd 1942-43-ban a (Szovjetuniótól elfoglalt) Dnyeszter-mellékre ortodox 

misszionáriusi szolgálatra küldött, később a kommunista hatalom által emiatt (1952-1964 

között) kétszer is bebörtönzött, kényszermunkatáborba hurcolt, majd 1970-től papi szolgálatra 

visszaengedett, 1983-ban elhunyt Ilie Lăcătușut „hitvalló szentként” fogják ünnepelni az 

ortodox templomokban minden év június 22-én.  

 

Féltve őrzött kincsként mutatták be a Márton Áront ábrázoló fényképeiket 
2024. július 14. – szekelyhon.ro 

Megfakult, fehér-fekete fényképek, könnytől elhomályosuló tekintetek, szellemes 

megszólalások – személyes történeteket hallhattunk olyanoktól, akik ismerték Márton Áron 

püspököt, ministránsként szolgáltak nála, vagy éppen tőle részesültek a bérmálás 

szentségében. A csíkszentdomokosi Márton Áron Múzeum és Zarándokközpont ugyanis a 

személyes élményekre fókuszálva szervezte meg Márton Áron pappá szentelésének 

centenáriumi ünnepségét vasárnap. Az ünnepi szentmisét követően – amelynek főcelebránsa 

Kovács Gergely érsek volt – az ünneplők a helyi templomból átvonultak a zarándokközpontba, 

ahol önkéntesek vették át és szkennelték be a Márton Áront ábrázoló fényképeket, majd 

hangrögzítővel rögzítették történeteiket.  

 

Felvonulás Bánffyhunyadon: „a kalotaszegi díszítés európai szinten híressé tette 

az erdélyi magyarság motívumait”  
2024. július 14. – MTI, Krónika 

A kalotaszegiek gondos gazdái a rájuk bízott örökségnek: odaajándékozták a világnak, és ezzel 

megsokszorozták, anélkül, hogy elveszítettek volna bármit is – hangoztatta Csibi Krisztina, a 

Magyarság Házának igazgatója vasárnap Bánffyhunyadon, a hagyományos népviseleti mustra 

és felvonulás résztvevői előtt mondott köszöntőjében. Felidézte: Kalotaszeg volt az a tájegység, 

amelynek hatására a magyar népi díszítés és hagyományok iránti érdeklődés felélénkült a XIX. 
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század végén. Ennek hatása tovább gyűrűzött a divatba, az építészetbe és a zenébe is. A 

kalotaszegi díszítés európai szinten híressé tette az erdélyi magyarság motívumait, sőt, 

világhódító útra keltek és és bárhol a Kárpát-medencében, Európa, Amerika nagyobb 

városaiban, sőt Japánban is a kalotaszegi hímzések a magyarság kézjegyei – állapította meg. 

„Mindannyian gazdagabbak lettünk azzal, hogy Kalotaszeg kincsei közelebb kerültek hozzánk. 

A nemzeti összetartozás érzése és tudata éppen arra épül, hogy ilyen közös kincseink vannak. 

Nemzeti összetartozásunk lényege, hogy a magyarság bármely hagyományos megnyilvánulása, 

népi jellegzetessége, részben a miénk is, mindannyiunké” – mutatott rá a Magyarság Házának 

igazgatója.  

 
Deme Dániel: Nem a nemzeti politikával, hanem a politizálókkal van baj 
2024. július 12. – Ma7.sk 

Ami a nemzeti politizálást illeti, - Deme Dániel, a Hungary Today, illetve az Ungarn Heute 

főszerkesztője teljesen sokkolva érzi magát, hogy a sok vereségből néhány felvidéki politikus 

azt a következtetést vonja le, hogy magával a nemzeti politizálással van baj! Miközben azt 

látjuk, hogy a felvidéki magyar közösség egy jó része nemzeti érzelmű szlovák pártokra szavaz, 

elsősorban a Smerre, de volt olyan, aki a Republikára szavazott. “Tehát, ha mi, kisebbségi 

magyarok nem kerülünk be a parlamentbe, abból nem azt a következtetést kell levonni, hogy a 

nemzeti politizálással van baj, hanem inkább azt, hogy a nemzetiségi és kisebbségi 

politizálókkal van baj.” – emeli ki. 

 

Bárdos: nekünk kell megoldást találni 
2024. július 12. – Ma7.sk 

Nem szabad felsőbb utasítást várni, nekünk kell megtalálni azokat a megoldásokat, ami által 

erősíthetjük identitásunkat, közösségeinket, megtarthatjuk anyanyelvünket – mondta Bárdos 

Gyula, a Csemadok elnöke a 26. Mécs László Szabadegyetemen, Jászón. Felidézte a szövetség 

történetének legfontosabb állomásait, majd leszögezte, a Csemadok szempontjából a 

legfontosabb az, hogy a közösségi érdeket ne előzze meg az egyéni- vagy pedig csoportérdek. 

Ha ehhez tartja magát a Csemadok, illetve a közösség, akkor ki lehet lábalni abból a nehéz 

helyzetből, amiben jelenleg a felvidéki magyarság van. 

 

Tanárok táborozása a Rákóczi Szövetséggel 
2024. július 12. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Háromszáz középiskolai tanár érkezik a Rákóczi Szövetség Összmagyar Tanártáborába július 

14. és 18. között a Kárpát-medencéből és a nagyvilág magyar diaszpóra közösségeiből. A nagy 

hagyományú nyári tanártábort 1998 óta rendezik meg azzal a céllal, hogy a Kárpát-

medencében és a diaszpórában oktató-nevelő munkát végző tanárok irodalmi, történelmi, 

természettudományi és közéleti témákban színvonalas szakmai továbbképzésben 

részesüljenek. A tábor résztvevőinek közel fele Magyarországról, míg a többiek a Kárpát-
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medence országaiból, illetve az Amerikai Egyesült Államok, Kanada, Brazília, Argentína, 

Kolumbia, az Egyesült Királyság, Németország és Ausztria magyar diaszpóra közösségeiből 

érkeznek. 

 

Esztergomi kiállítás a Párkányi Városi Múzeumban 
2024. július 12. – Felvidék.ma 

Jubileumi kiállításmegnyitóra gyűltek össze a Párkányi Városi Múzeumba az érdeklődők a 

Duna mindkét partjáról. A kiállítást a Muravidék Baráti Kör Kulturális Egyesület a párkányi 

múzeummal közösen szervezte Szabó László esztergomi fotós születésének 80. évfordulója 

alkalmából. Az Esztergomban élő Szabó László és felesége, Mária (aki az Esztergom és Vidéke 

hírportál tudósítója) hosszú évek óta járják a Felvidék tájait, figyelik, gyűjtik, fotózzák és 

lejegyzik a felvidéki élet mozzanatait, történelmi helyeit és kulturális rendezvényeit. Ők a 

„mieink” is, jó barátok, s általuk is kapcsolódik össze a két part. 

 

„A boldogság pillanatnyi összerendeződés” – hazalátogatott Borbély Alexandra 
2024. július 12. – Új Szó 

Borbély Alexandra, magyar színésznő zoboraljai születésű. A középiskolát a komáromi Selye 

János Gimnáziumban végezte, ott érettségizett. A budapesti Színház- és Filmművészeti 

Egyetem elvégzése óta a budapesti Katona József Színházban játszik. A kérdésre, miszerint 

honnan az ideológia, hogy magyar iskolából nem lehet célt érni vagy világhírnévre szert tenni 

úgy válaszolt: “Mi magunk is azt hisszük, akik kisebbségben élünk. Azért hisszük, mert sokkal 

nehezebb, mert nem annyira egyértelmű. Azt is nehéz eldönteni, hogyha itt él a családom, 

akkor itt kell maradnom, egy másik nyelven kell nagyon jónak lennem, nem biztos, hogy 

befogadnak, mert ott van az akcentusunk. 

 

Elhunyt Kovács László történész 
2024. július 12. – Ma7.sk, Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Nagy veszteség érte a felvidéki magyarságot. Hosszan tartó súlyos betegség után, életének 78. 

évében elhunyt Kovács László történész, tanár, a somorjai magyar gimnázium egykori 

igazgatója, lapunk, a Magyar7 külső munkatársa. Kovács László magyar–történelem szakos 

tanári oklevelet szerzett. Több iskolában is tanított, a leghosszabb ideig a somorjai magyar 

gimnáziumban, amelynek egészen nyugdíjba vonulásáig az igazgatója is volt. Egyik alapítója 

volt a Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetségének és a Csemadokban is aktívan 

tevékenykedett. Ismeretterjesztő előadásokat tartott. A rendszerváltást követően rövid ideig 

parlamenti képviselő volt. Több könyvet is írt, Görföl Jenővel közösen. Emlékét tisztelettel 

megőrizzük! 

 

Ostorozás, íjászat és birkózás- Dalia tábor volt Gömörpéterfalán 
2024. július 13. – Ma7.sk 

A Felföldi Dalia Iskola szervezésében idén sem maradt el a hagyományos gyermektábor, melyet 

július 9-e és 13-a között rendeztek a gömörpéterfalvai Magyar Közösségi Házban. A 
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gyermektábor tematikája a Felföldi Dalia Iskola gyermekek számára kialakított oktatási 

rendszere. Míg páran ostoroztak, addig a többiek a magyar nemzeti harcművészet többi ágával 

ismerkedtek. „Ostoroztunk, hajítottunk dobócsillaggal és dárdával, botoztunk, vívtunk, 

birkóztunk, de nekem a legjobban a kötés tetszett és a tűzgyújtás” – mondta Hencze Hunor, 

aki Dunaszerdahelyről érkezett a táborba. A Dalia táborba egész Felvidékről és 

Magyarországról is érkeztek gyerekek, hogy megismerkedjenek a magyar nemzeti 

harcművészettel és erősítsék identitástudatukat. 

 

A néplélek a kedvenc játékom - Nagyinterjú Berecz Andrással 
2024. július 14. – Ma7.sk 

Berecz András Kossuth-, Prima- és Magyar Örökség-díjas mesemondó, folklórkutató, 

népdalénekes. A határon túli lét elemének tartja, hogy ott a magyar történelmet is lehet 

foltozgatni. Mint mondta, “Az én emlékezetemből kihullott, de a székely ember megőrzött 

olyan dalt, kifejezést, a felvidéki ember megőrzött egy régmúltat. Ezt összerakni akkora 

gazdagság, hogy e nélkül kár élni.” Mint mondta, büszke felvidéki gyökereire és 

visszaemlékezve elmondta “Édesapámnak mindene volt a magyar nyelv, az volt a legnagyobb 

boldogsága, rajongásig szerette, s talán ezért tanult meg ilyen sok nyelvet.” 

 

Andalító filmzenék a Kis-Duna partján 
2024. július 14. – Ma7.sk 

A mátyusföldi Jókán, a cölöpös vízimalom árnyékában már több éve szervezik meg a Kis-éji 

zene rendezvénysorozatot, amely már hagyománnyá nőte ki magát. Több nyári hétvégén 

szólnak élőben klasszikus, jazz vagy éppen swing zenekarok, szimfonikusok a jókai cölöpös 

vízimalom, illetve a mellette elterülő szkanzen árnyékában, miközben a nagyközönség helyi 

jellegzetes ételeket és italokat kóstolgat. A Kis-éji zene rendezvénysorozat főszervezője Jóka 

község, a szimbolikus belépőjegyek árából a régió gasztronómiai kincseiből összeállított 

finomságokat és a borokat állják. Minden alkalommal figyelnek a zenei stílusok színességére, 

valamint a magyar-szlovák nyelv kiegyensúlyozottságára. Az idei muzsika-sorozat 

támogatójaként a Mátyusföldi Területi Idegenforgalmi Szövetség is szerepel. 

                       
Szülőföld, gazdaságfejlesztés, a vajdasági magyarság helyzete, Szerbia és 

Magyarország kapcsolata 
2024. július 12. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Szülőföldön való boldogulás, gazdaságfejlesztés, a vajdasági magyarság helyzete, Szerbia és 

Magyarország kapcsolata és a Nyugat-Balkán uniós integrációja - erről szólt az Európa című 

közéleti-politikai beszélgetés a Nyárhangoló Fesztiválon, Palicson. A beszélgetés résztvevői 

Vicsek Annamária, a Fidesz-KDNP vajdasági származású európai parlamenti képviselője és 

Illés Boglárka, a magyar Külgazdasági és Külügyminisztérium kétoldalú kapcsolatokért felelős 

államtitkára voltak. Az utóbbi időben rendszeres a kapcsolattartás Szerbia és Magyarország 
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között, amellyel egyebek mellett igyekeznek a Vajdaságban élő magyarok életkörülményeit is 

javítani - nyilatkozta Magyarország kétoldalú kapcsolatokért felelős államtitkára. Illés 

Boglárka prioritásként említette a határátkelőhelyek könnyebb átjárhatóságát. Az illetékes 

államtitkár továbbá kitért a szülőföldön való boldogulás fontosságára. 

 

Juhász Bálint fogadta az erdőgazdálkodási közvállalat igazgatóját 
2024. július 12. – Vajma.info, PannonRTV 

A felelősségteljes erdőgazdálkodás fontosságáról volt szó Juhász Bálint, a tartományi 

képviselőház elnöke és Kókai Roland, a Vajdaság Erdei (Vojvodinašume) erdőgazdálkodási 

közvállalat igazgatójának mai találkozóján. A felek leszögezték, az erdő óriási természeti kincs 

és fontos erőforrás. „Erdeink, akárcsak a felelősségteljes erdőgazdálkodás, kiemelt jelentőségű 

a tartomány számára, de a többi olyan terület is, amellyel ez a közvállalat foglalkozik, mint 

például a vadászat, a horgászat, a vadászturizmus és a védett természeti területek gondozása. 

Mindez nem csak számunkra, de a jövő generációi számára is fontos”, mondta Juhász a 

tartományi képviselőház sajtószolgálata által szerkesztőségünkhöz eljuttatott közlemény 

szerint. Juhász és Kókai tárgyaltak a közvállalat terveiről, s azokról a tevékenységről, amelyek 

eredményeként nőni fognak Vajdaságban az erdős területek. Mint rámutattak, az erdei 

ökoszisztémák helyreállítása az egészségesebb környezet, a növény- és állatvilág 

megőrzésének, de a klímaváltozás okozta következmények mérséklésének egyik alapvető 

feltétele. 

 

Magyar nyelvű tájékoztatás, együttműködés a felek között 
2024. július 12. – PannonRTV 

Ezek voltak a témái ma a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke, és a Vajdasági RTV 

vezérigazgatója közötti egyeztetésnek. Fontos, hogy minél magasabb szintű legyen a vajdasági 

magyarok tájékoztatása - hangsúlyozta dr. Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke. Goran Karadžićot, a 

VRTV vezérigazgatóját dr. Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke a párt szabadkai székházában 

fogadta. A találkozón Juhász Bálint, a tartományi képviselőház elnöke és Klemm József 

korábbi vezérigazgató is részt vett. „Amiről egyeztettünk ma, az valójában a tudósítói hálózat 

frissítése, nem csak a szabadkai, hanem a teljes tudósítói hálózatunké, mert a Vajdasági Rádió 

és Televízió lefedettsége egész Vajdaságra kiterjed. Mi egy vajdasági közszolgálati médium 

vagyunk, van amikor valakinek úgy tűnhet, hogy inkább újvidéki, de igyekszünk ezen javítani, 

hogy minél több információ legyen egész Vajdaság területéről. Ilyen találkozókkal és 

beszélgetésekkel biztos vagyok benne, hogy sikerülni fog” - emelte ki Goran Karadžić. 

 

Topolya: Ismét Szatmári Adriánt választották meg polgármesternek 
2024. július 13. – Vajma.info 

Szatmári Adriánt választották Topolya község polgármesterének. Eddig is betöltötte ezt a 

tisztséget. A testület elnökének Saša Srdićet, a Szerb Haladó Párt helyi szervezetének elnökét 

választották meg. A topolyai községi képviselő-testület pénteken megtartott alakuló ülésén 

ismét Szatmári Adriánt választották meg polgármesternek. A szavazópolgároknak, illetve a 
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képviselőknek is megköszönte a támogatást és a bizalmat. Elmondása szerint a megkezdett 

munkát szeretnék folytatni, aminek célja jobb életkörülmények megteremtése minden polgár 

számára. A 35 tagot számláló topolyai községi képviselő-testületbe a VMSZ listájáról 19-en 

jutottak be, a Szerb Haladó Párt listájáról pedig 13-an szereztek mandátumot. A Topolya 

holnapután listáról három képviselő jutott be, több párt és civil szervezet jelöltjei szerepeltek a 

listán. Megválasztották a polgármester helyettesét is. Stevan Ančevskinek szavaztak bizalmat, 

aki a Szerb Haladó Párt tagja. 

 

Ostorcsattogtatás és főzőverseny a hajdújárási Rózsa Sándor Fesztiválon 
2024. július 14. – PannonRTV 

Az eseményt immár nyolcadik alkalommal szervezték meg a helyi focipálya melletti téren. A 

Rózsa Sándor fesztiválon a főzőverseny és a kézműves foglalkozások mellett betyárpróba is 

várta a látogatókat. Nem csak Hajdújárásról és a környező településekről érkeztek érdeklődők, 

hanem az anyaországból is. A ceglédi Szmahajcsik Péter már évek óta részt vesz a fesztiválon, 

de a főzőversenyre idén jelentkezett először. (…)Dr. Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke: „Ez a 

rendezvény is a közösségépítésről szól, és a hagyományok megmentéséről, megóvásáról. Rózsa 

Sándor ennek a térségnek egy emblematikus alakja volt, és hát a ma élőknek az a feladata, hogy 

az ő céljait más eszközökkel természetesen, de tovább vigyék.” A szervezők szerint 

Hajdújáráson a fesztivál évről évre több látogatót vonz és egyre tartalmasabb programot kínál. 

Ezért szerintük érdemes a jövőben is feleleveníteni Rózsa Sándor kultuszát. 

 

Stoján atya elköszönt 
2024. július 14. – PannonRTV 

Hat évtized után a bánáti Muzslyáról elköltöznek a szalézi rend tagjai, akik 1965 óta látták el a 

legnagyobb magyarlakta hívőközösség és a környező falvakban élők lelki gondozását. A távozás 

legfőbb oka az, hogy nincs olyan magyarul tudó szalézi szerzetes, aki felvállalná egy ekkora 

plébánia feladatait. A Szűz Mária Szent Neve plébániatemplomban hálaadó szentmisén 

köszöntek el a szaléziak a hívektől. A szentmisére eljöttek a szalézi rend azon tagjai is, akik 

egykor Muzslyán szolgáltak. Gabona Ferenc, a Muzslyai Egyháztanács elnöke: „Ilyenkor 

előjönnek az érzelmek meg mindazok az emlékek, azok a szép pillanatok, amelyeket együtt 

megéltünk velük. De ez mind mondhatjuk úgy, hogy emberi dolog. Istennek a terveit mi 

emberek sokszor nem is tudjuk fölfogni és azt úgy átélni. Minden esetre ez egy nehéz pillanat, 

amikor el kell búcsúzzunk. A búcsúzás mindig nehéz, de bízunk benne, hogy Isten olyan utat 

választott nekik, olyan közösséget, ahol szintén befogadó készségűek lesznek.”  

 

Az éjszakába nyúlt a dínomdánom Palicson 
2024. július 15. – PannonRTV 

Fergeteges operettgálával zárult a III. Nyárhangoló Fesztivál. Szerelem, romantika, humor, 

vidámság és pazar látványvilág, ez volt a Monarchia Operett a palicsi nyári színpadon. A 

legnépszerűbb operettek, a legkedveltebb zeneszerzők művei és a legismertebb melódiák 

csendültek fel a Sohasem ér véget a dínomdánom című egész estés, kétfelvonásos operettgálán. 
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A Nyárhangoló Fesztivál utolsó napjának záróprogramjára már jóval az előadás kezdete előtt 

hosszú sorokban várakoztak az operettrajongók és más érdeklődők. A nyári színpad az utolsó 

helyig megtelt. A budapesti művészek nem is hagyták cserben a közönséget. Több mint két órán 

át sorakoztatták a slágereket, többször pedig a közönség tagjait is bevonták - táncoltak, 

kacérkodtak, viccelődtek az első sorokban ülőkkel. 

 

Velebit ünnepelt 
2024. július 14. – Magyarszo.rs 

A legutóbbi népszámlálási adatok szerint a Magyarkanizsa községbeli Velebit településnek 190 

lakosa van, és főként a Likából származóak teszik ki ezt a számot, azonban vannak olyanok is, 

akik más településről költöztek ide, de olyanok is, akik már máshol élnek, de van házuk a 

faluban, vagy éppen hazalátogatnak a falunapra. Idén most szombaton szervezték meg a 

falunapot, melyet Nikola Tesla születésnapjához igazítottak, hisz ő is Lika vidékén született. 

Ebből is látszik, milyen mély gyökereket őriznek a velebitiek, akik nem felejtik el azt, honnan 

is származnak. A település közelében található gyönyörű tó volt az ünneplés első helyszíne, ahol 

úszóversenyt rendeztek. A Velebiti-tó az egyik legszebb éke lehetne a falusi turizmusnak, és 

megannyi kis házikó hirdeti a tó partján a mólókkal együtt, hogy ide megéri sokaknak eljönni. 

                       
Kényszersorozás: szögesdróttal kerítették el az ukránok a Tiszát 
2024. július 13. – hirado.hu, M1 

Több százezer hadkötelest köröznek már Ukrajnában. Ők azok, akik nem jelentkeztek a 

sorozóközpontokban, vagy nem adták meg adataikat a hadseregnek. Rájuk hamarosan teljes 

vagyonelkobzás vár. Egyre többen döntenek úgy, hogy elszöknek az országból. A Tiszánál már 

szögesdrótot is építettek a hatóságok, hogy ezt megakadályozzák. A Híradóban bemutatott 

felvételek az észak-ukrajnai Rivnéven készültek. Két rendőr teper a földre egy hadkötelest. A 

videót készítő nő azt mondta, tanúskodni fog, hogy az egyenruhások erőszakkal vitték el a férfit. 

A nyugat-ukrajnai Ivano-Frnakivszkban egy futballpályáról edzés közben próbálták elvinni a 

focistákat, az akcióban hadkiegészítők és rendőrök közösen vettek részt. Az eset dulakodásba 

torkollott. De hasonló eseteket rögzítettek a Kárpátok pihenőhelyein is, ahol fegyverrel 

kényszerítették a férfiakat, hogy velük menjenek. Kárpátalján is brutális méreteket öltött az 

embervadászat. „Fojtogattak, eltörték az ujjaimat, kihívtuk a rendőrséget, de azok az ő 

pártjukat fogták. Ez törvénytelen, semmit sem tesz a rendőrség. Betettek egy autóba, 

erőszakoskodtak velem, nincs ehhez joguk” – panaszolta egy a férfi. 

 

Magyar kormánytámogatásokat juttatott célba a Máltai Szeretetszolgálat 
2024. július 14. – Karpat.in.ua 

Az elmúlt években a Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálat számtalan alkalommal 

juttatott célba magyar kormány támogatásokat különböző szervezetek és rászorulók számára. 

A múlt hét elején belső ukrajnai területeken lévő magyar egyesületeket látogattak meg, hogy 
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tagjaik számára adjanak át egy-egy csomagot. A négy napos út során Schumiczky András és 

testvére György Lembergbe, Ternopilba, Ivano- Frankivszkba és Kijevbe látogatott, ahol 120 

család számára több mint 2 tonnányi támogatást adott át. A Máltai Szeretetszolgálat az 

önkéntességen és jót tenni akaráson alapszik, ennek szellemében András és György nem csak 

Kárpátalján igyekszik segíteni. Mindene útjukon felmérik azt is, hogy a későbbiekben hol és 

miben tudnak majd segíteni. A belső ukrajnai magyarok támogatásának ez csupán az első 

szakasza volt, a Máltai Szeretetszolgálatnál a továbbiakban is számítanak majd a magyar 

kormány segítségére. 

 

Babják: a háború végéig maradhat az instabil áramellátás 
2024. július 14. – Karpatalja.ma 

Babják Zoltán, Beregszász polgármestere vasárnap Facebook-posztban reagált a 

villamosenergia-ellátást érintő kérdésekre. „A városi tanács és a katonai adminisztráció nem 

befolyásolja a lekapcsolásokat és az ütemtervek sorrendjét. Kizárólag a Zakarpattyaoblenerho 

felelős a villamosenergia-ellátásért, az áramtermelő vállalatoktól és külföldi hálózatoktól 

kapott villamosenergia mennyiségétől függően” – írta annak kapcsán, hogy a közösségi 

médiában sokan felelősségre akarják vonni a felelősöket az áramkimaradásokért. „Sajnos nem 

vették figyelembe azokat a hivatalos kéréseinket, amelyek szerint több létesítmény kerülne be 

a kritikus infrastruktúra soraiba, illetve racionálisabb lenne az áramszolgáltatás időtartama a 

kistérségben. Instabil az áramellátási rendszerünk, és valószínűleg az is marad a háború 

végéig” – írta Babják. 

 

A Rákóczi-szabadságharc eszméit méltatták Tiszaújlakon 
2024. július 14. – Karpatalja.ma 

Kárpátalja magyarságának vezetői és tagjai minden év júliusában tiszteletüket teszik 

Tiszaújlakon. A hagyományokhoz hűen idén is megemlékeztek a Rákóczi-szabadságharc 

eszméiről július 14-én. Az eseményt a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) 

szervezte meg. A megemlékezés a sóháznál kezdődött, ahol Kudron Zoltán, a KMKSZ 

Nagyszőlősi Középszintű Szervezetének ügyvezető alelnöke, a KMKSZ Nagyszőlősi Városi 

Alapszervezetének elnöke köszöntötte a jelenlévőket és hívta fel a figyelmet az esemény 

fontosságára. A Rákóczi-szabadságharc első győztes csatája 321. évfordulójának méltatása a 

Turul-emlékműnél folytatódott. A jelenlevők egyperces néma főhajtással emlékeztek a háború 

áldozataira. Holozsai Erzsébet vezetésével a benei Szélrózsa csoport fiataljai énekeket és 

verseket adtak elő, majd a jelenlévők megkoszorúzták a turulmadár emlékművét. 

 

Szemán Ferenc alkotásaiból nyílt kiállítás a Kárpátaljai Megyei Szépművészeti 

Múzeumba 
2024. július 14. – Kárpátalja.ma 

Mindenki csak Öcsinek hívta. Munkásságának szimpatizánsai mindmáig nagy tisztelettel 

emlékeznek vissza rá. Az elmúlt század 60-80 évei under-ground irányzatának jeles 
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képviselője, az ukrán avangard egyik legkiemelkedőbb, lázadó szellemű művésze. Szemán 

Ferenc széles alkotói skálán mozgó művész volt: tájképek, csendéletek, portrék, figurális 

kompozíciók, munkásságát kreativitás, némi provokáció, szélsőséges hangulatok és érzések 

jellemzik. Öcsi magán- és a Boksay József Kárpátaljai Megyei Szépművészeti Múzeum 

gyűjteményében lévő alkotásait bemutató tárlatot a művész halálának 20. évfordulója 

alkalmából szervezték. Szemán Ferenc pályájának korai szakasza a 60-as évek derekára esik. 

Ebben az időszakban készített munkái nem feleltek meg a hivatalos ideológia elvárásainak, 

közel 20 évig a művészeti élet kirekesztettje volt. Olena Prihogyko művészettörténész Öcsi első 

önálló kiállításának történetét osztotta meg velünk. Szemán Ferenc alapítótagja volt az 1990-

ben megalakult Kárpátaljai Magyar Képző- és Iparművészek Révész Imre Társaságának. 

 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. július 12. – Kossuth Rádió 

 

Jobb pályán! jelmondattal szervezik július 23–28. között a székelyföldi Tusnádfürdőn a 

Tusványost, azaz 33. Bálványosi Nyári Szabadegyetem és Diáktábort. A Pro Minoritate 

Alapítvány és a Magyar Ifjúsági Tanács idei rendezvényén harmincnégy helyszínen több mint 

ötszáz program közül lehet válogatni, mintegy ezer előadó hívtak meg a szervezők. A részleteket 

a Tusványos 2024 csütörtöki csíkszeredai sajtótájékoztatóján ismertették.   

 

Az aradi magyar oktatás támogatására több mint harminc évvel ezelőtt létrehozott Alma Mater 

Alapítvány különböző módon segíti a magyar tanintézményeket és diákjaikat. Az utóbbi 

évtizedben egyik legfontosabb tevékenysége az aradi magyar iskolaközpont, a Csiky Gergely 

Főgimnázium kollégiuma bentlakási körülményeinek a javítása, ösztöndíjprogramok 

fenntartásával és eszközbeszerzésekkel. Most a kollégium konyháját modernizálták.  

 

Kárpátalján a rendszerváltást követő években, a református gyülekezetek megerősödésével egy 

időben sorra alakultak meg nőszövetségi közösségek, hogy tegyenek egymásért és a 

közösségért. Az egyik ilyen nőszövetség a Bereg-vidéki rafajnaújfalui is. A mai napig heti 

rendszerességgel gyűlnek össze, hogy közösen készítsenek csigatésztát, amivel ellátják a helyi 

rászorulókat, valamint rendszeresen adományoznak más református intézményeknek, így a 

Beregszászi Mandulafa Református Idősek Otthonának is.  
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Népi énekes és hangszeres képzés indul Kolozsváron. A BBTE Református Tanárképző és 

Zeneművészeti kara népzenei tantárgycsomagot vezet be a zeneművészet szakon. A képzés az 

Erdélyi Hagyományok Háza Alapítvány partnerségében jön létre.  

 

A temesvári Bartók Béla líceum diákjai közül sokan citeráznak, már több éve, komoly tudást és 

tapasztalatot szerezve. Az ő nyomdokaikba léphetnek azok a III.-IV. osztályos kisdiákok akik a 

citera  táborban muravidéki és érpataki dalokat tanulnak. A nagy létszám miatt két csoportban 

dolgoztak: amíg az egyik csoport próbált, a másik Szűcs Edith tanítónő vezetésével 

kézműveskedett.  

 

180 résztvevője volt idén a szabadkai Talentum Tehetséggondozó Művészeti Egyesület 12. 

Gyermek és Ifjúsági néptánctáborának, amelyet a horgosi Túrú tanyán rendeztek meg. 

Csütörtök este gálaműsorral búcsúztak egymástól a fiatalok, akiknek a többsége visszajáró 

vendégnek számít 

 

A muzslyai határban immár 41. alkalommal szervezték meg a hagyományos aratóversenyt. 

Ezúttal kilenc csapat mérettetett meg, de a végén mindegyik csapat valamiben kitűnt a többi 

közül. Volt, amelyik csapat éppen a különös kisüstijével nyerte meg a zsűrit, míg mások a tarló 

tisztaságával, esetleg a reggeli bemutatójával, de a szerszámok állapota is értékelte a zsűrit. 

Kónya-Kovács Otília összeállítása. 

 

Kárpát-medence 
2024. július 14. – M1 

 

Ovi sportpályák és Ovi-foci program Gyergyóban 

 

Így indul az ovisok foglalkoztatója hetente két alkalommal. Az Ovi-foci program nagy 

népszerűségnek örvend a gyergyószentmiklósi Kós Károly iskolához tartozó Pitypang 

óvodában, ahol minden adott a sportoktatáshoz. Ez a pálya is a magyar kormány 

támogatásából épült, melyet a többi tizenhárommal együtt az Erdélyért Polgári Egyesület révén 

sikerült megvalósítani. A pályát azonban nemcsak játékos testmozgásra használják, hiszen a 

Városi Sport Klub edzői a focira hangoló, labdával ismerkedő foglalkozásokat is tartanak. 

 

Közel kétszász fiatal táncolt egy héten keresztül az Ilosvai táborban 

Várhosszúréten 

 

17. alkalommal rendezték meg Felvidéken az Ilosvai gyermektábort, melynek hagyományosan 

Várhosszúrét ad otthont. A nagyidai Ilosvai Selymes Péter Néptáncegyüttes tábora egy hetes, 

melyben kezdő és haladó szinten egyaránt tanítanak táncot. A célcsoport ebben az esetben a 

nyolc és tizenhat évesek közötti korosztály. A táborba sok a visszajáró táncos, akik idén 

Nagymegyertől egészen Nagykaposig a Felvidék szinte minden szegletéből érkeztek. 
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Fazekastalálkozó Szatmárnémetiben 

 

Korondi tányérokat, főzőedényeket készítenek a szatmárnémeti Borókagyökér Egyesület 

műhelyeiben a Kárpát-medence különböző részeiről érkezett fazekasok. Bár a 

mindennapokban mindannyian a saját térségükre jellemző díszítésvilágot használják, mégis 

kíváncsiak az erdélyi régi fazekasközpontok hagyományaira. Szatmárnémetiben hatodik 

alkalommal szervezték meg a nemzetközi fazekas találkozót, ahol mindig egy olyan erdélyi 

tájegység kerül a középpontba, ahol kihalófélben van a mesterség. Régi fényképek, rajzok 

alapján próbálják rekonstruálni, megtanulni és újra elkészíteni a használatból már kikopott 

edényeket. A céljuk az, ha több száz, vagy akár ezer kilométerre is élnek az adott tájegységtől, 

de legyenek olyan fazekasok, akik birtokában vannak a tudásnak, és ők majd továbbadhassák 

annak, aki szeretné megtanulni. Idén a korondi kerámiáé volt a főszerep. 

 

Mesetábor Oromon 

 

A máig magyar többségű délvidéki Orom településen 14 évvel ezelőtt a helyi Petőfi Sándor 

Művelődési Egyesület kezdeményezésére jött létre a Tájház, ahol a bútorok és használati 

kellékek a helyiek hagyatékából származnak. A berendezett tájházban az egykori 

parasztházban- a látogatók megismerhetik elődeink szokásait, életvitelét és mindennapi 

használati eszközeit, ami főként az ide látogató fiatalok számára érdekes.  

 


